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Referat fra:
43. møde i GeoDanmark Produktionsforum

Tid og sted: 14. April 2021 kl. 9.30-15.30 på teams (link i kalenderreservation)

Deltagere: Anne Grete Arendt Rasmussen, Torsten Lund Andersen, Sten Frandsen, Niels Skov Jensen, Allan Gyldendal 
Frederiksen, Kurt Forbech Toft, Jørgen Grum, Eskil Kjærshøj Nielsen, Christian Helring Andersen Greisik, 
Louise Lillith Magdalena Johansson, Annette F. Stammerjohan

Afbud:

Mødeleder: Annette F. Stammerjohan
Referent: Louise Lillith Magdalena Johansson /Kurt Toft

Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat 
Velkomst og godken-
delse af dagsorden

Bilag A - Dagsorden Annette bød velkommen til mødet og til Louise, som har overtaget 
sekretariatsbetjeningen fra Anja, som er sygemeldt og går på bar-
sel.

Velkommen

Referat af møde i Pro-
duktionsforum d. 10. fe-
bruar 2020

Bilag B - Referat af møde d. 10. februar 2021 Er Godkendt og lagt på hjemmesiden d. 18. februar 2021. Forum-
met besluttede, at dette punkt bibeholdes, selvom referatet god-
kendes i skriftlig proces mellem møderne.

Orienteringer Fra SDFE Jens Brandt Sørensen stopper som kontorchef i GEO-kontoret i 
SDFE ved udgangen af april 2021. Dennis Anthony overtager stil-
lingen som kontorchef. Dennis kommer fra en stilling som data- og 
digitaliseringschef i Banedanmark og har tidligere været sektions-
leder i Rigspolitiets sektion for business intelligence, ledelsesinfor-
mation, geografiske informationssystemer og geodatahåndtering.
Dennis har en baggrund som Ph.D i Geoinformatik og Naturgeo-
grafi.
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat 
Fra Kommuner Niels orienterede at GeoØst er hårdt ramt medarbejdermæssigt, 

da Niels går på pension og fratræder primo juli og Niels kollega 
går fra på barsel til august. Der er et stillingsopslag ude. Niles for-
venter at færdiggøre sin del af forretningsmodel arbejdet.

Fra Fællessekretariatet Jørgen orienterede om, at Fællessekretariatet har fokus på sa-
gerne til det kommende GeoDanmark bestyrelsesmøde, den nye 
forretningsmodel og planlægning af webinarer op mod sommerfe-
rien.

Todo-listen Bilag C - Todo-liste Forummet besluttede, at To-do listen fremover sendes ud med 
ændringsmarkeringer, sammen med referatet i skriftlig godken-
delse, med de tilpasninger der er foretaget på mødet.

De følgende to punkter blev taget af to-do listen forud for mødet:
1. Lancering af den nye vejledning for ajourføring af tilpasnings-

laget samt planlægning af webinarer – Louise indkalder Sten 
og Kurt og Anja til møde om planlægning webinarer. Louise 
finder ud af om arbejdsgruppen skal fortsætte eller nedlægges 
og giver en tilbagemelding til arbejdsgruppen samt til produk-
tionsforum. Produktionsforum har en rolle i vedligeholdelse af 
vejledningen, men ikke ift. afholdelse af webinarene.

2. Fremdaterede ÆUP 

To-do listen blev gennemgået og ajourført, se to-do listen for de-
taljer.

Todo-listen 
og årshjul

Aktuelt fra årshjul Bilag D – Produktionsforums årshjul Produktionsforums årshjul trænger til en opdatering. Louise, Jør-
gen og Annette ser på behovet for en overordnede revision af års-
hjulet til næste møde d. 16. juni 2021. Kurt skriver denne opgave 
på to-do listen for 2021.
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat 
Foto (Eskil) Spørgeskemaundersøgelse - tekniske udfordringer med, at google 

kun kan sende ud til 20 ad gangen – Eskil taler med Anders Es-
gaard.
Alle ortofoto er på Datafordeleren. Fotoindex skal lægges i 
GeoDK, men udestår lidt endnu, fordi der er for mange geometri-
ske fejl i disse endnu.. 

2020-status

Vektor (Annette/Jør-
gen)
- Udpeget
- Total

Udpeget ajourføring er færdiggjort. Total ajourføring ligeså.

Status på foto 2021 
(Eskil)

Se Eskils slides 3-5 (vedhæftes som bilag). 
Eskil sender beskrivelser og shp-filer af broer ud til produktions-
forum.
Kurt skriver ind på to-do listen for 2021, at der udføres forsøg med 
øget sideoverlap over større by områder.

2021-produk-
tionen

Opstart af vektor 2021 
(Annette/Jørgen)

-Udpeget ajourføring
-Totalajourføring

Arbejdsdelingen internt i SDFE er ændret for både udpeget og to-
tal ajourføring, således at Henrik og Charlotte varetager den Ud-
pegede ajourføring og Ninna og Flemming varetager Totalajourfø-
ring.

Status på udpeget ajourføring. 
Kurt sender optioner ud inkl. pris snarest. 
Eva sender en oversigt til de kommunale repræsentanter over de 
kommuner, der er klar til quick orthofoto 

Jørgen undersøger proces vedrørende tilbagerul af udpegnings-
punkter for 2021 og 2022, da Geokoderen automatisk stempler 
årstallet 2022 fra 1. maj. Udpegningspunkter fra Geokoderen der 
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat 
er oprettet i perioden fra denne dato til 1. juli skal korrigeres i års-
tallet, så der kommer til at stå 2021 i årstallet.

Status på totalajourføring i Nordjylland. 
SDFEs opgave med at tilpasse områdepolygoner i GeoNord er 
færdig d. 16. april 2021.

Vejledningen for total ajourføring mangler endnu at komme på 
hjemmesiden. 

Jørgen og Torsten kigger på økonomien for de enkelte kommuner 
ved valg af optioner.

Plansystemet og opdatering af byzoner. Torsten skriver rundt til 
kommunerne i Nordjylland og hører, om de er klar med byzonea-
realerne i Plandata, og melder tilbage til SDFE.

Procedurer for behand-
ling af sager og æn-
dringsforslag til Geo-
Danmark – Mail fra 
Jens

Bilag E 
(Procedurer for behandling af sager og ændrings-
forslag til GeoDanmark)

Kurt samler kommentarerne og sender dem til Fællessekretariatet
Generelt set er den skrevet i et tungt sprog. 

Skal deles op i intern arbejdsdokument og specifikke felter, hvor 
kun de sidstnævnte er synlige for forslagsstiller.

Kvittering for, at forslaget er indkommet. Gerne med forventet be-
handlingsfrist.

Emner til be-
handling

Henvendelse fra Frederi-
cia kommune ”Vejmidte 

Bilag F
(Emne til produktionsforum)

De mange punkter er irrelevante og forvrænger den visuelle re-
præsentation (vejmidten bølger unødigt).
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Dagsorden Beskrivelse Bilag Referat 
registreret med alt for 
mange punkter”.
Mail fra Brian

Metodebeskrivelsen udvides med en henstilling om, at der benyt-
tes så få punkter som muligt ved registrering hos producenterne 
som udfører den fotogrammetriske registrering.

Skal fremadrettet medtages i metodebeskrivelsen til producenten. 
De nuværende ”fejl” kræver en datavask for at kunne slettes. 

Henvendelse fra Sten – 
ang.  ”kvalitetsmæssige 
fejl/observationer som 
bl.a. Odense har oplevet 
under ajourføringen 
2020”

Bilag i mail:
circle registrations by traffic island_Hexagon_re-
sponse_2021.03.25.pdf og Examples of incor-
rect capturing of RoadEdges_Hexagon_re-
sponse_2021.03.25.pdf

Emnet blev diskuteret frem og tilbage.
Der blev identificeret to typer fejl:
-Fejl som følge af hældende bygninger
-Fejl som følge af manglende omhyggelighed med at registrere 
geometrisk korrekt.
Det ville være dejligt, hvis især kommunerne kunne bruge noget 
mere tid på især den visuelle kvalitetskontrol.
Denne øgede kontrol ville især være formålstjenelig i Totalajourfø-
ringsåret.
Sten tilbyder sin hjælp og indsigt for kommunerne i Nordjylland i 
år, så de hurtigt kan komme i gang med at foretage en grundig 
kvalitetskontrol.
SDFE tager en dialog med leverandørerne for at få en bedre geo-
metrisk kvalitet for 2021.
GeoDanmarks formandsmøde dribler videre med ideer til øget 
kvalitet.

Status på proces og for-
midling vedr. kommunal 
deltagelse i kvalitetskon-
trol.

SDFE giver kort status og vi skal diskutere hvor-
dan vi kommer videre. 

SDFE har lavet et skelet for en forbedret beskrivelse.
Et opstartsmøde mellem SDFE og en gruppe af kommuner vil 
være givtigt.
SDFE forventer at have skrevet første version her i april
Kommenteres af Sten og Anne Grete. Senere af hele forummet.
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Webinar om ÆUP og 
ajourføring

SDFE giver status 2-3 timers webinarer er planlagt her i foråret.
Datoer er fastlagt og er lige på trapperne på hjemmesiden
Emner:

 Udpegninger
 Ajourførings-Produktion
 Afslutning/Efterbehandling

Der uddeles en liste over aktueller vejledninger, som helst skal 
være læst INDEN deltagelse i webinaret.

Metodebeskrivelser SDFE giver status, fastlæggelse af inddragelse 
af produktionsforum

SDFE er i gang med skriveriet. Forventes klar inden for en uge.
Produktionsforum orienteres om vores forhandlingsoplæg til pro-
ducenterne.

Opfølgning på udvikling 
af metode for og beskri-
velse af muligheden for 
at anvende ”niks pille”-
områder (fra to do-liste)

Del af metodebeskrivelsen En del af metodebeskrivelserne

Eventuelt 
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